
Přístavba budovy 
mateřské školy Senohraby

Jak jsem slíbila v minulém čísle Senohrabské hlásky, ráda bych vás seznámila  
s projektem přístavby a rekonstrukce současné budovy Mateřské školy Senohraby.

P ráce na tomto projektu započaly již před 
4,5 lety, kdy v jednom školním roce 
do naší školky z důvodu nedostatečné ka-

pacity nemohlo být přijato více jak 10 tříletých 
dětí. Tehdy jsem si uvědomila, že je to obrovské 
číslo, které časem pravděpodobně ještě naros-
te s tím, jak narůstá počet obyvatel obce, staví 
se nové domy, přestavují chaty k trvalému bydle-
ní. Dobré spojení s Prahou a celková obliba naší 
lokality tento trend ještě umocňují. Další třída 
mateřské školy je tak více než potřebná, a to ne-
mluvím o tlaku z Ministerstva školství ČR přijí-
mat časem i nejmladší děti… K tomu se přidaly 
problémy s kapacitou jídelny a kuchyně, kde se 
při plné obsazenosti naší školy (120 dětí) vytvá-
řejí dlouhé fronty. Děti nečekají, až jim paní ku-
chařky na talíře vydají oběd, ale paní kuchařky 
a děti čekají, až si budou mít kam sednout s vydaným jídlem. 
Jídlo zatím chladne, neklid hladových dětí ve frontě stoupá, 
paní kuchařky mají navařeno, ale konzumace vázne... Ani děti, 
které jídlo právě jedí, nemají dostatek času a klidu na snězení 
celého oběda, neboť ve frontě čekají další adepti na stoličku. 
A tato situace se opakuje denně.

Budova mateřské školy trpí nejen vlhkostí, kterou se nám po-
dařilo z části izolací po obvodě snížit, ale také nadměrným úni-
kem tepla z důvodu nedostatečného zateplení střechy a pláš-
tě budovy. V létě jsou děti v horní třídě naopak přehřívány. 
K tomu všemu se nám bortí nevzhledná rampa, která z důvodu 
bezbariérovosti spojuje horní třídu se školní zahradou a zabírá 
zbytečně místo. Samotná oprava této rampy a přilehlého nevy-
užívaného balkónu by vyšla na několik set tisíc. Zkrátka: bu-

dova vykazuje spoustu nedostatků a odpovídá době, ve které 
byla vyprojektována a postavena (90. léta). Nelze nikomu nic 
vyčítat, tak se tehdy stavělo, ale dnes máme jedinečnou šanci 
budovu a podmínky provozu v ní významně vylepšit, zbavit 
ji řady nedostatků a získat nové prostory pro další třídu ma-
teřské školy. 

V současné době děti setrvávají ve školce v průměru 3 roky (po-
kud nastoupí ve třech letech a nemají odklad školní docházky) 
a mají k dispozici pouze dvě třídy. Asi každá matka si vzpome-
ne na moment, kdy se rozhodovalo, zda její dítě už půjde mezi 
„velké“ nebo ještě bude rok mezi „malými“. Ideální stav by byl 
samozřejmě tři třídy, každá s vybavením a oddělenou výukou 
odpovídající věku dětí. K tomuto ideálu projekt směřuje a s tím-
to cílem byl také vyhotoven.

VYDÁVÁ OÚ SENOHRABY
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Co se týče vzhledu budovy, projekt vypracovaný projekční kan-
celáří IPROS, s.r.o., z Benešova (mající četné zkušenosti s pro-
jektováním veřejných budov, škol a školek) respektuje tvar 
a velikost stávající budovy. Dojde k ubourání rampy, balkónu 
a stěny směřující k budově OÚ Senohraby a tímto směrem se 
budova prodlouží zhruba o jednu třetinu. V přízemí tak vznikne 
nová jídelna, zvětší se kuchyň, v patře vznikne nová učebna - 
herna s ložnicí. Bezbariérovost zajistí výtah umístěný mezi bu-
dovu školy a školky. Přístavba včetně stávající staré části bude 
kompletně zateplena.

V současné době se administrativně dokončuje výběrové řízení, 
do kterého se přihlásilo celkem 12 stavebních firem. Předpoklá-
daná cena zakázky byla vypočtena ve výši 24,7 mil. Kč bez DPH 
(29,887 mil. Kč vč. DPH), přičemž vítězná firma podala nejnižší 
cenovou nabídku ve výši 19,9 mil. Kč bez DPH (24,079 mil. Kč 
vč. DPH). Vliv na tuto příznivou cenu mělo bezesporu nejisté 
koronavirové období a výpadek velkých stavebních zakázek. 
Obec Senohraby přitom obdržela kladné rozhodnutí na dotaci 
z peněz Evropské unie, a to z programu IROP, a z národních 
zdrojů ve výši téměř 21 mil. Kč. Počítáme-li s cenami včetně 
DPH 21 %, obec Senohraby by tak mohla přístavbu a rekon-
strukci stávající budovy uskutečnit s doplatkem z rozpočtu obce 
ve výši pouhých 3,1 mil. Kč (+ náklady na vybavení a úpravu 

zahrady při MŠ). Jde tedy o jedinečnou příležitost vy-
užít evropských peněz, dokud jsou, vyřešit tak několik 
problémů najednou a zajistit dostatečnou kapacitu naší 
školky i pro další generace senohrabských občanů. Stej-
ně tak jako se předchozí generace před lety postaraly 
o zázemí pro nás a naše děti.

Samozřejmě si celá akce vyžádá nemálo organizačních 
změn a ze strany všech rodičů, paní ředitelky a paní 
učitelek i pracovnic v kuchyni bude třeba maximální 
součinnost a pochopení. O to žádám i vás, občany Seno-
hrab, stavba se dotkne opravdu každého z nás.

V současné době probíhá jednání o pronájmu náhradních pro-
stor pro dvě třídy mateřské školy, které je na dobré cestě. Po ob-
držení všech souhlasů dotčených orgánů a odsouhlasení správ-
né varianty přesunu tříd mateřské školy zastupitelstvem obce 
(předpoklad v měsíci květnu), vás budeme s paní ředitelkou 
Základní školy a mateřské školy Senohraby detailně informo-
vat o všech změnách, které nastanou pro školní rok 2020–2021. 
Nebude jich málo, ale vše se dá zvládnout a vše je jen dočasné. 
Podaří-li se stavbu dokončit v termínu, můžeme se všichni těšit 
na nové prostory pro školní rok 2021–2022 a já pevně věřím, 
že si nakonec řekneme: Uff, byla to fuška, ale stálo to za to!!!

Jana Svašková

Jubilanti duben 2020Informace 
o znovuotevření  

knihovny Jména jubilantů mohou  
být zveřejněna dle  
nařízení o ochraně  

osobních údajů (GDPR)  
pouze v tištěné  

podobě měsíčníku. 
 

Děkujeme za pochopení.

Knihovna v budově OÚ Senohraby bude 
otevřena od středy 13. 5. 2020 za těchto 
hygienických podmínek:
Návstěvníci musí:
1. nosit roušku nebo jiné zakrytí nosu a úst
2. použít dezinfekci při vstupu do budovy 
OÚ Senohraby
3. dodržovat odstup od jiné osoby nejmé-
ně 2 metry
Vrácené knihy půjdou na 2 dny do karan- 
tény, poté budou vráceny do souboru.

Knihovnice Zdenka Konvičková

Naši milí oslavenci,  
srdečně Vám blahopřejeme k Vašemu 

výročí a ze srdce přejeme, abyste si 
ve zdraví, krásné životní pohodě 
a v lásce užili ještě dlouhou řadu 

šťastných let.

Ohlédnutí za uplynulým měsícem 
dálkového vzdělávání

Školní chodby a učebny 
jsou již téměř dva měsíce 
bez svých žáků a učitelů. 
Ve škole se ozývá pouze 
štěbetání zebřiček, 
které jsou nyní bez 
pravidelné péče dětí, 
tikot hodin a zvonění, 
které signalizuje začátek 
či konec vyučování. 
Školní budova čeká 
trpělivě a v tichosti 
na své žáky.

Ž áci se však pečlivě a vel-
mi zodpovědně vzděláva-
jí na dálku pod vedením 

svých rodičů a třídních učitelů. Je to skutečně velice zvláštní 
doba, která v nás všech otevírá mnoho nových poznání a příle-
žitostí. Dálkové vzdělávání umožnilo nahlédnout a neobvykle 
propojit rodiny žáků s rodinami učitelů, zapojit do výuky členy 
rodiny, domácí mazlíčky a dokázalo otevřít mnoho skrytých 
nápadů, které touto příležitostí vzešly na povrch.

Pravidelné dálkové vzdělávání má již svou 
pevnou strukturu, učitelé se s žáky setká-
vají každý den prostřednictvím počítačů 
a smart telefonů. Asistentky pedagoga 
dojíždí podporovat některé žáky přímo 
do rodin a vše ve spolupráci s trpělivými 
rodiči funguje skutečně skvěle. Žáci jsou 
velmi ukáznění, jak při samotných vyučo-
vacích hodinách, tak při odevzdávání své 
práce. I ti nejmenší žáci 1. třídy se velice 
rychle naučili ovládat své počítače, neská-
kat si do řeči a reagovat v klidu na pod-
něty učitele. Žáci starších ročníků ztratili 
ostych a dokáží prostřednictvím e-mailu 
nebo telefonu oslovit svého třídního učite-
le a poprosit o vysvětlení látky, která jim 
není zřejmá.

Tato zvláštní doba v nás otevírá nové pří- 
ležitosti a nutí ke změně pevně zažitých 
způsobů chování či jednání. Učitelé a děti 
s rodiči dávají podněty ke vzniku zajíma-
vých výzev z oblasti sportu, poezie, vý-
tvarného umění, rodinných zvyklostí, atd... Dochází ke vzácné-
mu propojení a sdílení zážitků a radostí z běžného života.

Protože je člověk tvor společenský, kontakt s druhým člověkem 
je nenahraditelný. Věřím, že se brzy všichni ve zdraví sejdeme, 
obohaceni novými zkušenostmi a společný čas strávený pro nás 
bude osvěžujícím momentem.

Přeji Vám příjemné jarní dny.
Mgr. Šárka Hájková Heřmánková, ředitelka školy
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D ěkuji tímto 
všem seno-
hrabským ha-

sičům, kteří se podíleli 
na dovozu, rozlévání 
do lahví, polepování 
lahví a následném roz-
vozu dezinfekce Anti-
-COVID do všech ne-
movitostí s minimálně 
jedním trvale žijícím 
občanem Senohrab. 
Jedná se o dezinfekci 
na ruce, kterou vtí-
rejte do kůže. Dopo-
ručujeme její přelití 
do jakéhokoliv rozpra-
šovače pro lepší roz-
třik. Pro čištění povr-
chů je možné dezinfekci zředit v poměru 
4 díly dezinfekce a 1 díl vody.
Stejnou dezinfekcí čistíme tlakovým roz-

prašovačem i vybraná veřejně přístupná 
místa v obci. V této aktivitě budeme spo-
lečně s našimi hasiči pokračovat i nadále.

Děkuji všem za pomoc a za neustálou po-
hotovost v našem hasičském domě.

Jana Svašková

V poslední době jsme zaznamenali zvýšené množství 
nerozpustných vlhčených ubrousků, které občané 
vhazují do svých toalet a které nám nepříjemně ucpá-

vají kanalizaci obce a velmi ztěžují provoz naší čistírny odpad-
ních vod (ČOV). Nejedná se však pouze o tyto ubousky, do naší 
čistírny doputují často i hadry (zřejmě spláchnuté po domá-
cím úklidu spolu s vylitou vodou), k našemu překvapení však 
i spodní prádlo, trička, ponožky a další kusy textilií!!! Dbejte 
prosím zvýšené pozornosti a tyto předměty do svých toalet 

v žádném případě nesplachujte!!! Na čističce dochází k za-
sekávání dmychatel, oděvy se zamotají do ramen a obsluha 
ČOV musí celý strojový systém opakovaně vypínat, zaseknuté 
textilie rozmotávat a vytahovat a znovu celý systém spouštět.  
Dochází k namáhání strojového systému ČOV a k jejich zby-
tečnému zatěžování.

Děkujeme za spolupráci a předcházení těmto problémům.
Jana Svašková
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Rozvoz dezinfekce senohrabskými hasiči

Ubrousky a jiné textilie v kanalizaci obce!

N ež ovšem začala nová Tatra vyjíždět k udá-
lostem, bylo třeba splnit mnoho požadavků. 
V první řadě se jednalo o požadavky legis-

lativní, pak následovalo vybavení nového automobi-
lu nezbytným náčiním a proškolení hasičů a hasičů 
– strojníků (řidičů). Vše nezbytné pro zařazení au-
tomobilu k používání u výjezdů, stihli naši hasiči zařídit 
první týden v dubnu a nová Tatra mohla začít vyjíždět.

První výjezd Tatry na sebe nenechal dlouho čekat. Dne 
9. dubna byla jednotka Senohraby vyslána společně 
s jednotkami Čerčany a Čtyřkoly a HZS Benešov k po-
žáru lesa do Čerčan. Naši hasiči tak měli příležitost pro-
věřit jízdní vlastnosti v lesním terénu. Hasiči ze Seno-
hrab prováděli hasební činnosti na přiděleném úseku 
a také plnění cisterny čerčanských hasičů.

K dalšímu požáru vyjeli senohrabští hasiči 16. dubna. 
Jednalo se o požár lesa mezi obcemi Velké Popovice 
(Mokřany) a Lojovice. Rozloha požáru byla zhruba 
na ploše 20×40 metrů. Jednotka hasičů ze Senohrab 
zasahovala na místě společně s dobrovolnými hasiči 
z Lojovic a HZS Říčany.

Za senohrabské hasiče Ivana Jančíková

Zprávy od hasičů
Vážení čtenáři, v předchozím článku jsme informovali o nové cisternové automobilové stříkačce 

Tatra 815-7 CAS 20.

Hasiči
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„Škola, zase škola, furt jenom škola,“ vrčí 
Kája skloněný nad sešitem. Za ramenem 
mu vykoukne Alenčina hlava: „Co děláš?“ 
„A co asi tak myslíš?“ vyjede na ses-
třičku Kája. „Máme za úkol napsat 
referát o tom světci, co mu je zasvě-
cená senohrabská kaple, patlám 
se s tim už hodinu! Vojtěch jeden, 
středověkej...“
„Středověkej, ten se měl,“ vydechne 
Alenka závistivě. „Ve středověku 
žádná škola nebyla. A děti si moh-
ly hrát od rána do večera. A chodit 
do lesa na borůvky. A pást husy.“
Kája už se chce zeptat, co Alenku tak vábí na hu-
sách. Neodolá ale, aby nejdřív neuplatnil svo-
je zbrusu nové znalosti. „Takže abys věděla, 
to není pravda! Aspoň pro Vojtěcha ne. Nejdřív 
ho učili kněží, to bylo něco jako naše základka. 
A když s ním skončili kněží, musel studovat dal-
ších devět let! Devět let, Ájo! A hezky německy 
v Německu!“
Holčička se ušklíbne: „Vidíš, ty to máš hezky čes-
ky v Čechách. Nemáš si na co stěžovat.“ Poplácá 
Káju po zádech a odchází. „Až to doděláš, pojď 
na zahradu. Začínají dozrávat jahody,“ otočí se 
ještě Alenka mezi dveřmi.

Představte si, že překrásná kap-
le svatého Vojtěcha by právě teď 

vyšla školu. Jednoho květnové-
ho čtvrtka roku 2011 byla po-

žehnána kardinálem Dukou 
a kaple od té doby vesele 
funguje už devět let. 
A proč je zasvěcena prá-
vě svatému Vojtěchovi?
Je to zemský patron, stej- 
ně jako svatý Václav, kte-
rému je zasvěcen farní 
kostel v Hrusicích. Mo-
derní kaple je jako malá 

sestřička starobylého hrusického 
kostela. Kromě toho na místě kos-
tela v Hrusicích prý kdysi stával 
dřevěný kostelík. Hádejte, komu byl 
zasvěcen ten? Přesně tak! Svatému 
Vojtěchovi.

den
info
knížka
matematika
omluvenka
písemka
pravítko
studium
škola
tabule
test
učení
učeň
učitelka
učivo
ukazovátko
ústav
vysvědčení
známka
zvoní
žák

Paní učitelka spadne 
omylem do pekla.  
Nejistě tam bloudí,  
až najde zastrčený koutek, 
kde se mlčky posadí.  
Jak tak tiše pozoruje 
všechno to pekelné 
běsnění, potká ji tam sám 
Lucifer. Když ji spatří, 
vyděšeně se ptá:  
„Ženská, co tu děláte? 
Vždyť vy máte být  
v nebi. Tohle je peklo,  
jak jste se sem dostala?“ 
„To je peklo?“ podiví se 
paní učitelka. „Já myslela, 
že je jenom (pointu 
najdete v osmi- 
směrce)!“
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N evím, zda není jen nepotvrzenou legendou, že teze 
uvedená v titulku příspěvku je jednou z 95 tezí, kte-
ré M. Luther přibil na vrata wittenberského kostela, 

kterými začala v Evropě reformace. Již raný novověk tedy vní-
mal hospodu jako společenskou instituci, která také významně 
ovlivňuje život lidí. Ani současná pandemie koronaviru, která 
jako jiné velké krize mnoho bere, mnohé reformuje, roli hos-
pody v obci nesnižuje. Hospoda slouží jako zpovědnice dospě-
lých dětí, prohlásil Jan Kanyza v televizním seriálu Hospoda. 
Jiní charakterizují hospodu jako něco mezi lékárnou, univer-
zitou, parlamentem a kostelem. Hospoda je prostě lidské spo-
lečenství, kde se šíří názory a informace mapující život v obci, 
vzájemné vztahy, pracovní problémy, sportovní události, úhyn 
králíků i šíření kun. Dovolím si dodat, že hospoda je také nej-
bližším úřadem práce a hlavním médiem v obci, neboť kdo chce 
vyjádřit názor tak, aby byl v obci slyšet, řekne ho v hospodě.

Jak citelné je zavření hospody, nejlépe vědí tam, kde hospoda 
byla dlouhá desetiletí neodmyslitelnou součástí obce. Provoz 
oblíbené restaurace U Andělů v horní části obce Senohraby 
nebyl v roce 2018 zastaven z důvodů nějaké „babišovské“ EET, 
ale zřejmě díky absenci moudrosti a nedocenění její potřebnosti 
v obci. Zjevné rovněž je, že restaurace Franz v dolní části obce 
nemohla při vší úctě, kterou k této restauraci chovám, ztrátu 
výše uvedených hospodských benefitů nahradit a saturovat. 
Výskyt náhradního soukromého čepování v garážích pivních 
nadšenců není proto projevem alkoholismu, nýbrž zoufalou 
snahou o zachování sociálních vztahů, které se primárně váží 
na prostředí hospody.

Skupina občanů, spojená buldočí povahou a pivní zálibou, 
se proto rozhodla napomoci k znovuotevření restaurace U An-
dělů. K pozitivnímu posunu v dané věci významně přispěl odpo-
vědný vztah paní Ing. J. Syrovatské k rodinnému majetku a jeho 
historii a zejména pak dosažení kompromisu pro obnovení hos-
tinské činnosti. Příznivě zapůsobilo i uzavření smlouvy s novým 
provozovatelem hostinské činnosti, panem Pavlem Kyzrem, z je-
hož curriculum vitae je zřejmé, že restaurace U Andělů získa-
la osobu zkušenou jak v zajišťování tradiční české kuchyně, tak 
i gurmetského stravování (fine dining). Od 6. dubna prokazuje 
kvalitu svých služeb vydáváním a rozvozem „obědů přes ulici“. 
Smutné je, že vedle zasloužené chvály již poznal i zájem ho po-
škodit a zabránit plnohodnotnému provozu restaurace. Všichni, 
kdo sledovali náročnost procesu obnovování provozu oblíbené 
restaurace, však věří, že jeho více jak 35leté zkušenosti v branži 
ho dostatečně obrnily a současně vybavily pro vedení úspěšného 
živnostenského podnikání v zájmu obce. Restaurace U Andělů 
se velmi těší na své hosty a věří v trvalou přízeň obce.

V březnové SH byly publikovány některé příspěvky, které ne-
mohu přehlédnout a nereagovat. Snad mi zastupitelé zvolení 
za volební stranu TJ Sokol Senohraby odpustí malé připomenu-
tí, že bývalí funkcionáři TJ mě získali pro kandidaturu do za-

stupitelstva (2014–2018) s tím, že budu posilovat postavení 
a roli samosprávných orgánů obce. Od té doby, až na výjimky, 
nečiním nic jiného, neboť se neskromně považuji v dané věci 
za samozvaného mentora a své příspěvky o samosprávě považu-
ji za prospěšný mentoring, ve kterém upřednostňuji fakta před 
emocemi. Pamatuji doby, kdy mé názory byly spolkem vítány, 
ale i obecnou podporu „vládě faktů“ před „anarchií emocí“. 

Opozice (TJ Sokol) v zastupitelstvu je dlouhodobě předmětem 
nevšední kritiky. Stejně nevšední ale je i sama opozice, která 
není běžnou tzv. programovou opozicí dělící zastupitelstvo (ni-
koliv obec) na to, zda dříve opravit chodník nebo vyměnit lavič-
ky. Taková opozice se v čase i v počtu členů mění podle témat 
předložených k rozhodnutí. Zastupitelé za TJ Sokol se stali opo-
zicí bezprostředně po obecních volbách v r. 2018, když odmít-
li řádně zvolené vedení obce. Nic proti tomu, je to právo nejen 
opozice, ale nemůže to být programem pro celé funkční období, 
zvlášť když takové právo uplatňuje jen menšina bez koaličního 
potenciálu.

Nevšední také je, že nedůvěru vedení obce vyjádřili zastupitelé 
zvolení za volební stranu TJ Sokol Senohraby, která v důvěře 
občanů oproti r. 2014 propadla o 205 hlasů a obdržela histo-
ricky nejnižší počet hlasů, přičemž např. starostka byla po 4le-
tém působení ve vedení obce oceněna větší důvěrou občanů 
o 71 hlasů a její volební strana o 421 hlasů více ve srovnání 
s volbou r. 2014. Opoziční zastupitelé tvrdí, že SH pod editor-
stvím starostky ztratila „nestrannost a novinářskou etiku“, ne-
boť od voleb jsou publikovány názory zaměřené proti „působení 
zastupitelské opozice“. Jinými slovy opozice sděluje, že až bude 
vládnout, budou příspěvky občanů zřejmě podléhat výběrové 
cenzuře. Již v SH č. 2/2019 tato opozice vyzvala občany k co nej-
aktivnějšímu publikování v SH s odůvodněním, že se tak omezí 
prostor pro mé příspěvky. Opravdu zvláštní představy o novi-
nářské etice a svobodě tisku.

Na jiném místě tvrdí, že nechtějí rozeštvávat senohrabskou 
společnost. Sice zatím nerozeštvávají, ale prokazatelně dělí 
obec emočně na „my a oni“, na sympatizanty a odpůrce, v pře-
neseném slova smyslu na dobro a zlo. Chtějí také „přirozeně“ 
kontrolovat vedení obce, což je chvályhodné. Místo přirozené 
kontroly, které vedení obce fakticky podléhá, tj. veřejnému za-
sedání zastupitelstva (s využitím § 92 odst. 1 zákona o obcích), 
a které jediné může přijmout relevantní rozhodnutí, však opo-
zice šíří kritiku starostky za odvolání pracovní porady, dobro-
volného, nezávazného setkání zastupitelů bez možnosti cokoliv 
rozhodnout nebo kontrolovat. K čemu nebo komu taková kriti-
ka vytvářející jen fikci zla slouží, je zřejmé. Této umanuté stra-
tegie se (nejen) opozice zbaví, budou-li (nejen) zastupitelé, mís-
to emočních výstupů, své návrhy, náměty, kritiku i rozhodnutí 
posuzovat zásadně jen kritériem, zda je to užitečné občanům 
a prospěšné obci.

PhDr. V. Kopper

Lépe v hospodě myslet na kostel
než v kostele myslet na hospodu.

(Martin Luther, 1483–1546) Když končí topná sezóna a nastupuje jaro, stává se, že z komínů 
domů či ohnišť v zahradách jde najednou více kouře. A možná 
jiného, než je obvyklé a vlastně i zdrávo. Tedy zdrávo… než to 
třeba stanoví občanský zákoník jako obecná právní norma, 
nebo zákon o ochraně ovzduší, jako právní norma speciální. 

Občanský zákoník (zák. č. 89/2012 Sb., v platném znění) může 
omezit vlastnického práva v případě, že vlastník nedodrží po-
vinnosti stanovené v § 1013
(1) Vlastník se zdrží všeho, co působí, že odpad, voda, kouř, 
prach, plyn, pach, světlo, stín, hluk, otřesy a jiné podobné 
účinky (imise) vnikají na pozemek jiného vlastníka (souseda) 
v míře nepřiměřené místním poměrům a podstatně omezují 
obvyklé užívání pozemku; to platí i o vnikání zvířat. Zakazuje 
se přímo přivádět imise na pozemek jiného vlastníka bez ohle-
du na míru takových vlivů a na stupeň obtěžování souseda, 
ledaže se to opírá o zvláštní právní důvod.
(2) Jsou-li imise důsledkem provozu závodu nebo podobné-
ho zařízení, který byl úředně schválen, má soused právo jen 
na náhradu újmy v penězích, i když byla újma způsobena okol-
nostmi, k nimž se při úředním projednávání nepřihlédlo. To 
neplatí, pokud se při provádění provozu překračuje rozsah, 
v jakém byl úředně schválen.

Kouř, ať z komína, zahradního grilu nebo jen ohniště mezi ka-
meny, je imisí, která nesmí obtěžovat nad míru.

Zákon o ochraně ovzduší (zák. č. 201/2012 Sb., v platném znění), 
jako norma speciální, jde ještě dále. Povoluje v otevřených ohniš-
tích spalovat pouze suché rostlinné materiály nekontaminované 
chemickými látkami. Zákon také umožňuje, aby v tomto případě 
obec stanovila obecně závaznou vyhláškou  konkrétní podmín-
ky pro území obce. Při porušení této obecně závazné vyhlášky 
se může občan obrátit na obecní úřad s oznámením přestupku 
(porušení je přestupkem podle zák. č. 201/2012, § 17).

O kouření z komínů domů a jiných staveb je závazným předpi-
sem rovněž zákon o ochraně ovzduší a jde ještě dále. Za zdroje 
znečištění ovzduší se považují stacionární zdroje (např. tep-
lárny, elektrárny, kotle ústředního topení atd.) a zdroje mo-
bilní (např. doprava). Skupiny spalovacích zdrojů jsou dělené 
podle jmenovitého tepelného příkonu a podle míry jejich vlivu 
na kvalitu ovzduší.  

Povinnost neobtěžovat nikoho kouřem mají provozovatelé 
všech spalovacích zdrojů znečištění ovzduší bez rozdílu jejich 
velikosti, tedy i vlastníci kamen a kotlů určených k vytápění 
rodinných domů. Tato povinnost vyplývá z § 17 odst. 1 písm. 
b) ve spojení § 4 odst. 1 zákona č. 201/2012 Sb., o ochraně 
ovzduší. Zákon a prováděcí vyhláška ministerstva životního 
prostředí  (č. 415/2012 Sb.) např. stanoví přípustnou tmavost 
kouře a způsob, kterým dozorové orgány tmavost měří. Po-
dle § 11 této vyhlášky je přípustná tmavost kouře dodržena, 
pokud průměrná tmavost kouře není tmavší než 40 % černé 

barvy na bílém podkladu, tzv. druhý stupeň z pěti. Zpravidla 
se tak stává při spalování nedovoleného či nedoporučované-
ho paliva, nyní časti i dřevotřísky ze starého nábytku apod... 
Podle § 22 zákona o ochraně ovzduší „v případě, že provozo-
vatel neplní povinnosti stanovené tímto zákonem nebo povo-
lením provozu, jsou inspekce životního prostředí nebo obecní 
úřad obce s rozšířenou působností (zde např. Říčany, Bene-
šov) oprávněny uložit provozovateli provést v přiměřené lhůtě 
opatření ke zjednání nápravy.“

Za nedodržování stanovené tmavosti kouře je možné fyzic-
kým osobám uložit peněžité pokuty až do výše 50 tisíc korun. 
Pro právnické osoby a podnikající fyzické osoby je horní limit 
pokuty stanovený až na 10 milionů korun. 
A řešení takové kouřové situace? 

1. Ten, komu kouř ze spalovacího zdroje vadí a ohrožuje ho,  
by se měl pokusit identifikovat zdroj kouře a jeho majitele či pro-
vozovatele. Upozornit ho na porušení předpisů a vyzvat k ukon-
čení takového chování. Pokud porušitel předpisů na nic takového 
nereaguje a dále způsobuje znečištění, pokračovat viz níže. 

2. Podáním se obrátit na příslušný orgán veřejné správy, 
kterými jsou pro provozovatele-fyzickou osobu obecní úřad 
obce s rozšířenou působností a pro provozovatele-právnickou 
osobu či podnikatele Česká inspekce životního prostředí (viz 
§ 22 zákona o ochraně ovzduší).

3. Pak příslušné orgány mohou za nedodržování povinností, 
které bylo zjištěno ve správním řízení, uložit opatření k nápra-
vě a případně pokuty (§ 22 a násl. zákona o ochraně ovzduší).

4. Podanou žalobou (tzv. sousedskou žalobou), nebo návrhem 
na předběžné opatření, je možné domáhat se povinnosti zdr-
žet se všeho, co působí, že imise vnikají z pozemku souseda 
v míře nepřiměřené místním poměrům a podstatně omezu-
jí obvyklé užívání vlastního pozemku a majetku. Možnost 
obrany vychází z režimu soukromého práva, a proto je možné 
ji uplatnit i v případě, kdy jsou dodrženy stanovené emisní li-
mity, ale kouř opravdu obtěžuje. Důkazní břemeno při takové 
žalobě nese žalobce. Měl by si opatřit důkazy – svědci, odbor-
né vyjádření, meteorologické informace, znalecký posudek 
ap. Je možné oslovit autorizovanou osobu, která jinak provádí 
měření podle zákona o ochraně ovzduší, nebo na Společen-
stvo kominíků ČR, které jako pověřená právnická osoba vyko-
nává některé činnosti při zjišťování stupně znečištění ovzduší. 
Ale je třeba upozornit, že řízení o žalobě může trvat měsíce 
i roky, kdy se již kouř dávno rozplynul.

Více informací:
Občanská poradna Cesty integrace, o.p.s.,
www.cestaintegrace.cz

Vlastimil Zima
Odborný poradce OP

Není kouře bez ohně

Názory



Hýbejte se v přírodě, plánujte dovolenou v tuzemsku 
a zkuste pomoci živnostníkům v okolí

Člověk míní, okolnosti mění...
Minule jsem Vás nabádala, ať si do diářů poznačíte 
data našich akcí, bohužel některé se neuskuteční 
vůbec a některé až v pozdějších termínech.

Společnost nyní řeší jiné starosti, my v Ladově kraji přesto věří-
me, že se brzy vše vrátí opět do starých kolejí.

•	 Jak	to	bude	s	akcí	Čistý	Ladův	kraj?	
Úklidy v našich 24 členských obcích se měly konat povětšinou 
první dubnovou sobotu, někde také v neděli či další sobotu 
po tomto datu. Situace však nepřeje setkávání větších i menších 
skupinek lidí, a proto necháváme přesuny termínů plně v kom-
petenci starostů či organizátorů úklidů. 

Je	tedy	možné,	že	někde	bude	úklid	vyhlášen	v	květnu 
nebo	 jej	 dokonce	 organizátoři	 odloží	 až	 na	 podzim	
(19.	9.	2020).	Sledujte	prosím	obecní	vývěsky,	weby	i	La-
dův	kraj	na	sociálních	sítích	a	určitě	se	vše	včas	dozvíte.

•	 Zrušen	je	i	tradiční	pochod	po	stezce	Krajinou	baro-
na	Františka	Ringhoffera	plánovaný	na	25.	4.	2020
Letos budeme muset mimořádně oželet tradiční dvacetikilo-
metrový pochod z Mirošovic do Kamenice, nedá se nic dělat, 

pokud se situace neuklidní a nebude možné najít náhradní ter-
mín, sejdeme se na startu až za rok. 

•	 Nepoběží	se	ani	dubnové	závody	běžeckého	seriálu	
Poháru	Ladova	kraje.
Ve čtvrtek 16. 4. se měl konat Jarní běh u Kanálu v Senohrabech 
a 25. 4. 2020 Pyšelský kopeček. Organizátoři běhů se budou 
snažit najít náhradní termíny. Informace naleznete na https://
www.laduv-kraj.cz/pohar-ladova-kraje/.

Závěrem chci všem popřát pozitivní mysl, protože ta je půlkou 
zdraví. Možná je ten pravý čas zpomalit a vydat se konečně 
na některou z našich stezek, jejichž přehled naleznete na webo-
vých stránkách svazku obcí Ladův kraj.  Jsou tam také k dispo-
zici prospekty ke stažení. 

Tak	ať	je	nám	v	Ladově	kraji	 
i	přes	to	všechno	hezky!	
Hana Bolcková, Ladův kraj

www.laduv-kraj.cz 
facebook.com/laduvkraj 
instagram.com/laduvkraj.

Hromadné akce a jarní pochody jsou zrušeny, 
do přírody se však může. Současná omezení ovlivnila 
i konání tradičních pochodů v Ladově kraji.

Jak už jsem minule informovala, dotklo se to Pochodu Kraji-
nou barona Ringhoffera, který se měl konat 25. dubna. S nej-
větší pravděpodobností se to bude týkat i Pochodu Cestou 
kocoura Mikeše a přidruženého dětské minipochodu po ro-
dišti Josefa Lady s názvem Pohádkové Hrusice, který byl 
plánován na 30. května. Jedná se o akce ve volné přírodě, 
přesto hromadné. V době přípravy tohoto článku ještě není 
jasné, jak to s uvolňováním omezení pro podobné akce bude, 
tudíž nemůžeme na 100% uvést, zda se pochod neuskuteční. 
Je možné, že zrealizován bude, a to v nějaké byť omezené for-
mě. Sledujte prosím naše webové stránky a vývěsky v infor-
mačních centrech obcí.

Procházky a jízda na kole jsou za dodržování určitých pravi-
del možné a prospívají tělu i duchu!  Neváhejte se tedy vydat 
na naše „ladovské stezky“, vydejte se na Kamenicko, kde mů-
žete jít po stopách jednoho z našich nejvýznamnějších průmy-
slníků 19. století. Přírodní krásy lze obdivovat i v nedalekém 
Přírodním parku v oblasti Velkopopovicka a odtud už je jen 
krůček k Božkovským jezírkům a stezkám na Mnichovicku. 

Neměli byste minout Hrusice, kde se můžete vydat po stopách 
kocoura Mikeše až do Říčan nebo odbočit do tajemných Vo-
děradských bučin. Ať už si vyberete jakýkoliv směr, informa-
ce o stezkách najdete na webových stránkách Ladova kraje, 
kde jsou i mapky ke stažení.

Objevte Kapesní katalog tuzemské turistiky – KAPKA. Ladův 
kraj se přidal k projektu KAPKA, což jsou informace pro ty, kte-
ré baví poznávat zajímavá místa v celé České republice. Za sou-
časné situace se může katalog hodit více než jindy. A přestože 
některé akce zde uvedené jsou zrušeny, je šance, že zde najde-
te inspiraci na letošní dovolenou. Katalog si můžete stáhnout 
či prohlédnout na www.laduv-kraj.cz/oznameni. 

Svazek Ladův kraj se připojil k iniciativě „Utrácím na rohu“ - 
pomoc drobným a středním živnostníkům. Chcete získat pře-
hled, co živnostník ve vašem okolí nabízí i nyní v době nouzové-
ho stavu, podpořit drobné a střední živnostníky z vašeho okolí, 
kteří za současného stavu bojují o přežití, být v databázi a zvi-
ditelnit vámi nabízené alternativní služby či produkty a získat 
více zákazníků, být přidáni na Google maps - #utracimnarohu? 
Napište na info@utracimnarohu.cz, pošlete tip na provozov- 
nu, restauraci, pekařství, apod., rozšiřujte povědomí o iniciati- 
vě - WWW.UTRACIMZAROHEM.CZ, vyfoťte provozovnu 

Aplikace PID Lítačka – nejbezpečnější způsob  
nakupování jízdenek v Praze a Středočeském kraji
I když se cestování městskou hromadnou dopravou v Praze a veřejnou dopravou ve Středočeském kraji, 

s uvolňováním mimořádných opatření, bude pomalu vracet do normálu, dbejte zvýšené bezpečnosti 
a nakupujte si jízdenky pohodlně a bezkontaktně prostřednictvím jediné pražské oficiální dopravní  

aplikace PID Lítačka.

„Aplikaci PID Lítačka sám pravidelně používám a všem ji 
doporučuji. Můžete s ní pohodlně cestovat nejen po Praze, 
ale i  po Středočeském kraji. Pro názornost uvádím jednu kon-
krétní uživatelskou zkušenost: Z Kolína do Kladna to máte třeba 
jen za 46 korun s již platnou Lítačkou po Praze, případně 76 ko-
run s dokoupenými pásmy Prahy, takže levněji než přes tarif 
Českých drah. Na jeden lístek navíc můžete jet vlakem, metrem 
i autobusem. To vše na pár kliknutí a bez čekání ve frontách,“ 
uvedl primátor hlavního města Prahy Zdeněk Hřib.

Cestování veřejnou dopravou začíná právě nákupem jízdenky, 
chraňte proto sebe a vaše blízké a nakupte si jízdenky pro vaše ces-
ty po Praze a Středočeském kraji bezpečně a naprosto bezkontakt-
ně prostřednictvím mobilní aplikace PID Lítačka. Tato oficiální 
pražská dopravní mobilní aplikace umožňuje navíc nakoupit i více 
jízdenek naráz a následně je přeposlat vašim blízkým či přátelům. 
Přímo v aplikaci si můžete nakupovat a spravovat také dlouhodobé 
kupóny. To vše bez nutnosti zbytečného kontaktu s okolím.

„Aplikace se po téměř dvou letech svého fungování stala nedíl-
nou součástí každodenního cestování Pražanů a Středočechů. 
Právě v současné situaci, kdy je z bezpečnostního hlediska důle-
žité upřednostňovat bezkontaktní platby za jízdné, je mobilní ap-
likace PID Lítačka jedinečným nástrojem k pohodlnému a bez-
pečnému nákupu jízdenek a odbavení,“ dodal k mobilní aplikaci 
Michal Fišer, generální ředitel pražské městské společnosti Ope-
rátor ICT, která má provoz a vývoj PID Lítačky na starosti.

Kromě nákupu a správy jízdného aplikace umožňuje vyhledat 
nejvhodnější spojení a aktuální odjezdy autobusů, včetně pří-
padných zpoždění, zaplatit parkovné na zónách P+R, zobrazit 
omezení, výluky nebo aktuální informace a spoustu dalšího. 
Od začátku provozu si aplikaci stáhlo více než 519 000 uživatelů 
a pravidelně ji jich využívá přes 300 000.

Aplikaci si můžete stáhnou zdarma na Google Play či App Store. 
Více informací se dozvíte také na app.pidlitacka.cz.

či sebe v ní na sociální sítě s hashtagem #utracimnarohu.  
Nominujte svůj oblíbený podnik či službu a napište v čem je 
výjimečná, pošlete tipy na laduv-kraj@laduv-kraj.cz.

Držme	si	v	této	době	všichni	palce!	Ať	je	nám	v	Ladově	
kraji	dobře!

Hana Bolcková,  
Ladův kraj

www.laduv-kraj.cz 
facebook.com/laduvkraj 
instagram.com/laduvkraj.
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Na základě rozhodnutí Krizových štábů Středočeského 
kraje a Hl. m. Prahy jsou od 20. dubna 2020 obnoveny 
prodej a kontrola jízdních dokladů na příměstských 
autobusových linkách PID a zároveň je opět povolen 
nástup předními dveřmi v těchto autobusech.

O bnovení nástupu cestujících předními dveřmi v pří-
městských autobusech Pražské integrované dopravy 
na území hlavního města Prahy a Středočeského kra-

je platí od pondělí 20. dubna 2020. Zároveň je umožněn prodej 
a kontrola jízdních dokladů u řidiče. Krizové štáby doporučují 
cestujícím, aby v zájmu maximální ochrany zdraví svého i řidi-
čů minimalizovali hotovostní platby a pokud možno využívali 
pro nákup jízdného mobilní aplikaci PID Lítačka nebo platbu 
bezkontaktní platební kartou, případně zakoupili papírové jíz-
denky. Nákup jízdenek a časových kuponů je možný také v In-
focentrech DPP a prodejních místech DPP ve vestibulech metra.

Alternativní možnosti nákupu jízdenek PID:
• Mobilní aplikace PID Lítačka (plný sortiment jízdenek, k vol-
nému stažení zde: https://app.pidlitacka.cz/),
• Platba bezkontaktní platební kartou (možné ve všech pří-
městských autobusech PID),
• Nákup papírových jízdenek v předprodeji v jízdenkových au-
tomatech nebo ve vybraných trafikách,
• Nákup jízdenek a časových kuponů bezhotovostně platební 
kartou nebo v hotovosti v Infocentrech DPP a prodejních mís-
tech DPP ve vestibulech metra.

Městských autobusových linek v Praze se tato změna netýká, 
i nadále zůstanou na těchto linkách přední dveře zavřené a zá-
roveň zůstane v těchto autobusech vyznačená ochranná zóna 
pracoviště řidiče v přední části autobusu.

Zahájení turistické sezony na železnici se odkládá, vlaky pro vý-
letníky zatím nevyjedou.

V důsledku pokračujících mimořádných opatření zaváděných 
Vládou České republiky, především pak v souvislosti s roz-
hodnutím o omezení volného pohybu osob, a také na základě 
dohody Hlavního města Prahy a Středočeského kraje, dochází 
k dočasnému odložení zahájení provozu víkendových rekreač-
ních vlaků, a to s platností od soboty 28. března 2020 vč. do od-
volání.

Výše uvedené opatření se týká následujících vlaků provozova-
ných dopravci České dráhy, a. s. a KŽC Doprava, spol. s r. o.:
• Bezdězský rychlík (Praha hl. n. – Neratovice – Mladá Bole-
slav hl. n. – Bezděz),
• Cyklohráček (Praha hl. n. – Slaný/Zlonice),
• Cyklovlak Cyklo Brdy (Praha hl. n. – Beroun – Zdice – Pří-
bram – Březnice – Blatná),
• Výletní vlak Český ráj (Praha Masarykovo n. – Nymburk 
město – Jičín – Libuň – Turnov),
• Kokořínský rychlík (Praha-Vršovice – Praha hl. n. – Neratovi- 
ce – Mělník – Mšeno),
• Výletní vlak Posázaví (Praha hl. n. – Čerčany – Český Štern-
berk zast. – Zruč nad Sázavou),
• Posázavský motoráček (Praha hl. n. – Vrané nad Vltavou – 
Čerčany),
• Rakovnický rychlík (Praha hl. n. – Beroun – Křivoklát – Ra-
kovník),
Opatření se také týká posilových rekreačních vlaků dopravce 
České dráhy, a. s. na vlakových linkách S8 (Praha hl. n. – Vrané 
nad Vltavou – Čerčany) a S88 (Praha hl. n. – Vrané nad Vltavou 
– Dobříš).

Obnovení prodeje a kontroly  
jízdenek PID v příměstských autobusech

Zároveň je odloženo zahájení provozu brdského Cyklobusu 
(Dobřichovice, nádraží – Kytín) a prozatím nevyjedou ani se-
zonní posily na vybraných příměstských autobusových linkách. 
I nadále je dočasně pozastaven provoz nostalgické linky Praž-
ský motoráček (Praha hl. n. – Praha-Zličín).

Doporučení jak cestovat dopravními prostředky PID v době 
nouzového stavu:
• dodržovat základní pravidla osobní hygieny (důkladné mytí 
rukou, kýchání do rukávu, používání jednorázových kapesníků)
• při čekání na zastávce i během cesty ve vozidle udržovat 
minimální odstup od ostatních spolucestujících, pokud je to 
možné
• vyvarovat se fyzického kontaktu s ostatními spolucestujícími
• minimalizovat kontakt s částmi vozidla, pokud je to možné 
(např. tlačítka otvírání dveří, řidiči městských linek na stálých 
zastávkách jsou povinni otvírat všechny dveře)
• respektovat ochrannou zónu ve vozidle vymezenou řidičem

• na autobusových linkách a u starších typů tramvají nepouží-
vat k nástupu ani výstupu přední dveře
• při nákupu jízdenek lze použít platbu bezkontaktní platební 
kartou nebo pomocí mobilní aplikace PID Lítačka
• omezit cesty veřejnou dopravou na nezbytné minimum
• při pozorování příznaků nemoci nepoužívat veřejnou dopra-
vu vůbec

Kde získat informace o aktuálním provozu PID:
• Infolinka PID 234 704 560 (pracovní dny 6:00–20:00, víken-
dy 8:00–18:00)
• Webové stránky: www.pid.cz
• Informace o jízdních řádech: www.pid.cz/jizdni-rady-podle-
-linek
• Facebook PID: www.facebook.com/prazskaintegrovanado-
prava
• Twitter PID: www.twitter.com/PIDoficialni
• Mobilní aplikace PID Lítačka



OBČERSTVENÍ  

B A Š T Í R N A 
OTEVŘENO

Od 1. 5. 2020 jsme opět v provozu. 
Do 11. 5. bez možnosti sezení u stolů,  

od 11. 5. s venkovním posezením.
PROSTORY BYLY OPAKOVANĚ DEZINFIKOVÁNY.

OTEVÍRACÍ DOBA: 
víkendy a svátky od 12 hodin do??? 

(dle počasí a zájmu návštěvníků)  

Všední dny otevřeno prozatím pouze  
za hezkého počasí. V letních měsícich denně.
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Vážení obyvatelé Senohrab,  
v nově otevřené  

restauraci U Andělů, 
Hlavní 19, Senohraby

Vám nabízíme prodej jídel a nápojů 
včetně točeného piva Kozel a Plzeňský Prazdroj – možno s sebou do PET lahve. 

Prodej přes výdejní okénko do zafóliovaných menuboxů. 
Mimo denní nabídku je vždy bez objednání možno 

zakoupit: kuřecí řízek, vepřový řízek nebo smažený  
sýr s hranolkami, kroketami nebo americkými 
bramborami 95 Kč a domácí utopenec 35 Kč.

Na požádání uvaříme i jídla bez lepku.

Výdej obědů od 11 do 15 hodin.
Od 11. května 2020 zprovozňujeme nové venkovní  

posezení (zahrádku), otevírací dobu plánujeme  
denně od 11 do??? (dle nařízení Vlády ČR).

Cena za polévku a hlavní jídlo: 120 Kč 
(vždy výběr ze dvou jídel)

Pouze hlavní jídlo: 95 Kč
Objednávky vždy na příští den.  

Prosíme volejte na tel. 775 695 069 do 10 hod. 
nebo na e-mail: p.kyzr@seznam.cz.  
Menu na celý další týden obdržíte u nás  

v restauraci nebo na našich  
webových stránkách www.uandelu.cz.

Prodej 
slepiček 
Červený Hrádek  
prodává slepičky  

typu Tetra hnědá, 
Dominant všechny barvy,  

slepičky Green	Shell  
– typu Araukana  

a Dark	Shell – typu Maranska.  
Stáří 15–19 týdnů.

Cena	169–219	Kč/ks. 
Prodej:	17.	5.	a	14.	6.	2020

Senohraby	–	u	vlak.	
nádraží	ve	12:30	hod.

Výkup	králičích	kožek
– cena dle poptávky.  

Informace: 
Po–Pá 9:00–16:00 hod., 
tel.	601	576	270,	 
728	605	840 

www.drubezcervenyhradek.cz

Na návštěvu se těší a dobrou chuť všem zákazníkům přeje provozovatel restaurace Pavel Kyzr.
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